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Güzel bir söz vardır:  “Bârika-i hakikat, müsâdeme-i efkârdan çıkar”… 
Yani “gerçeğin kıvılcımı, fikirlerin çatışmalarından çıkar”… 

Bu söz, farklı fikirlerin açıkça konuşulduğu sağlıklı bir tartışma ortamı-
nın, gerçeğin ortaya çıkmasına veya asgari müştereklerde buluşulması-
na imkân sağlayacağı olarak da yorumlanır. 

Gerçekten sorunların tek boyutlu olarak ele alınması veya bir açıdan 
bakılarak çözüm üretilmesi sağlıklı sonuçlar vermiyor. Özellikle ekono-
mik ve toplumsal konulardaki sorunların çözümünde farklı bakış açı-
larının göz önünde bulundurulması ise temel şarttır. Çünkü bu sorun-
ların ortaya çıkış nedenlerinin başında farklı çıkar gruplarının talepleri 
vardır. 

Sorunların çözümü için önce tüm yönleriyle ortaya konulması sonra da 
her çıkar grubunun önerilerinin tartışılması gerekir. Çıkar gruplarının 
yanında, konuyu bilimsel olarak değerlendirebilecek otoritelerin ve ka-
rar alıcıların da görüşmelerde yer almaları gerekir.

Bu nedenle, İstanbul Ticaret Borsası olarak, genelde tarım ve gıda sek-
törünün, özelde ise alt sektörlerin sorunlarının tüm yönleriyle tartışıl-
ması ve çözüm önerilerinin üretilmesi için geniş katılımlı toplantılar 
düzenlemeye karar verdik. “Borsa Meydanında Sektörler Buluşuyor” 
etkinliğimizde iş ve bilim dünyası ile bürokrasiyi bir masa etrafında 
toplayarak sorunları ayrıntılarıyla ele alıp, çözüm önerileri sunmayı he-
defliyoruz.

Toplantılarımız, sanal ortamda gerçekleşecek ve sonuçları kamuoyu ve 
ilgililerle paylaşılacak. Sektörlerimize, iş dünyamıza, ülkemize ve mille-
timize hayırlı olması dileklerimizle onuncu toplantımız olan “Beyaz Et 
Sektörü”nün sonuçlarını ilginize sunuyoruz.

BAŞKAN SUNUŞ

Ali KOPUZ
İSTİB Yönetim Kurulu Başkanı

BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR 
TOPLANTILARIMIZI QR KODU OKUTARAK 

İZLEYEBİLİRSİNİZ.

TÜRKİYE’NİN 
BAHARAT YOLU

EKONOMİYE YÖN 
VEREN ATIŞTIRMALIK: 

KURUYEMİŞ

BAKLAGİL
SEKTÖRÜ

KIRMIZI ETTE
SORUN VE ÇÖZÜMLER

UN VE UNLU 
MAMULLERİ

BEYAZ ET
SEKTÖRÜ

EV DIŞI TÜKETİM 
SEKTÖRÜ

YUMURTA
SEKTÖRÜNÜN 

SORUNLARI
VE ÇÖZÜM ÖNERİLERİ

SEKTÖRLER KONUŞUYOR

HUBUBAT’TA
KÜRESEL TRENDLER

VE TÜRKİYE

SÜT VE SÜT 
ÜRÜNLERİNDE

ULUSAL STRATEJİLER

TÜRK TARIMININ 
UYUYAN DEVİ

ZEYTİN

DÜNÜ BUGÜNÜ 
YARINI İLE

BAL SEKTÖRÜ



BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR

8

TOPLANTI TARİHİ 15 ARALIK 2022 / 14.30

KATILIMCILAR

• Ahmet Bülent Kasap İSTİB Meclis Başkanı  

• Naci Kaplan  Beyaz Et Sanayicileri ve Damızlıkçıları Birliği 
Derneği (BESD-BİR) Başkanı 

• Prof. Dr. Pınar Saçaklı  Veteriner Tavukçuluk Derneği 
Başkanı  

• Cahit Düzdemir Gıda Yüksek Mühendisi 

• Ali Rıza Yıldız İSTİB Kümes Hayvanları ve Beyaz Et Ticareti 
Komite Başkanı 

Borsa Meydanında Sektörler Konuşuyor

TOPLANTI ADI

Beyaz Et Sektörü



9

BEYAZ ET SEKTÖRÜ

Celal Toprak: Katılımlarınız için çok teşekkür ederim. İstanbul Ti-
caret Borsasına da bir dizi haline gelen bu etkinlikleri yaptıkları için 
teşekkür ediyorum. Bu sektör toplantılarından kuruyemişten, çaya 
kadar her şeyi öğrenmeye başladık. Örneğin; kuruyemiş derneğinin 
olduğunu ilk defa buradan öğrendim. Ayrıca bu toplantılar bizlere bazı 
avantajlar sağlıyor. Sektörel bir sorunla karşılaştığımızda doğru ismi 
arama noktasında bu toplantılar bizi yönlendirmiş oluyor. Meslektaş-
larım açısından sektörün doğru isimleriyle tanışma imkânı buluyoruz. 
Sektör açısından bakacak olursak; bilgi paylaştıkça büyüyen bir olgu. 
Bu anlamda sektöre de katkısı ve etkisi oluyor diye düşünüyorum. Her 
zaman olduğu gibi Meclis başkanımız Bülent Kasap’a açılış yapması 
için sözü vermeden önce bir yurttaş ve gazeteci olarak İstanbul Tica-
ret Borsasına böyle bir etkinliği düzenledikleri için tekrardan teşekkür 
ederim. Başkanım, buyurun söz sizde. 
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İSTİB Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Kamu kurumlarımızın, STK’larımızın Saygıdeğer Başkanları, Beyaz 
Et Sektörümüzün ve medyamızın kıymetli temsilcileri, sizleri saygıyla 
selamlıyor, “Borsa Meydanında Sektörler Konuşuyor” toplantımız ve-
silesiyle sizlerle bir araya gelmekten duyduğum memnuniyeti ifade et-
mek istiyorum. 2022 yılının ilk ayında başlattığımız ve sadece seçimler 
dolayısıyla ara verdiğimiz sektörler konuşuyor toplantı serisinin onun-
cusunu gerçekleştiriyoruz. Borsamızın güvenilir ürün platformunun 
destekleriyle düzenlediği bu toplantılarda borsamız uhdesindeki gıda 
sektörlerinin sorunlarını tüm yönleri ile ele alıyor tartışıyor ve çözüm 
önerilerine kamuoyu ile paylaşıyoruz. Böylece sektör sorunlarını yine 
sektörün içindeki paydaşların yaklaşımlarıyla ilgililere duyuruyoruz. 
Şimdiye kadar yapmış olduğumuz toplantıların yankıları, çalışmaları-
mızın etkinliği konusunda bizleri umutlandırdı. Çok olumlu geri dö-
nüşler aldık ve almaya devam ediyoruz. 

Değerli katılımcılar, bugünkü toplantımızın başlığı bildiğiniz gibi “Be-
yaz Et Sektörü”… Tabii beyaz et deyince aklımıza ilk olarak piliç ve 
tavuk eti geliyor. Ancak bundan çok daha geniş bir yelpazeden bahset-

Ahmet Bülent Kasap
İSTİB Meclis Başkanı
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mek mümkün… Bununla birlikte gerek fiyatı gerekse faydalı özellikle-
ri nedeniyle tüketici sepetinde yaygın olarak bulunan tavuk ve piliç eti 
bu sektörde öne çıkıyor. Aslında tavuk ve tavuk yetiştiriciliği çocukluk 
anılarımıza kadar uzanan bir besin kaynağı. Çok fazla iş gücüne gerek 
duyulmadığından hemen her ailenin yumurta ve et ihtiyacını kolaylık-
la karşılayabildiği bir besicilik faaliyeti. Bu sebeple tavukçuluk kırsal 
kesimlerde geçim için alternatif faaliyetlerden biri haline gelmiştir. 

Ticari olarak baktığımızda ise 80’li yıllara kadar daha çok aile işletme-
ciliği şeklinde yapılan piliç yetiştiriciliği ve köy tavukçuluğu bugün ye-
rini modern entegre tesislere bıraktı. Nüfusun da artmasıyla bu sektör, 
devasa bir sanayi haline geldi. Hâlihazırda kırmızı etin en büyük alter-
natifi durumundadır. Bugün beyaz et, protein kaynağı açısından tüm 
dünyada tercih ediliyor zira kişi başına düşen kanatlı et sayısı dünyada 
her geçen gün artmaktadır. Bu duruma rakamlarla baktığımızda görü-
yoruz ki dünyada son 20 yılda kanatlı et üretimi yaklaşık 2 kat artarak 
133 milyon tona ulaştı. Türkiye’de ise 2000’li yılların başında 9-10 ki-
logram olan kişi başı tüketim miktarının bugün 21 kilogramlara ka-
dar çıktığını görüyoruz. Aynı şekilde kanatlı et ihracatımızı da büyük 
ölçüde arttırıyoruz. Ancak bu kadar hızlı büyüyen sektörün sorunları 
da yok değil. Bunların başında yem ve girdi maliyetleri yer alıyor. Çün-
kü kanatlı sektöründe kullanılan yemlerin ana girdisi soya ve mısırdır. 
Türkiye’de yeterli soya üretimi olmadığından ithal etmek zorunda ka-
lıyoruz. Bu durumda da, sektörü küresel risklere ve fiyat artışlarına 
karşı daha kırılgan hali getirmiş oluyor. Bunun yanı sıra hayvan sağ-
lığı gibi konularda sektörün hassas noktalarından. Bugün aramızdaki 
sektör temsilcileri bu konulara detaylıca değineceklerdir. Bu yüzden 
ben sözü bu toplantının asıl sahipleri olan değerli konuşmacılara bı-
rakmak istiyorum. İnşallah kanatlı et sektörünün sorunların tespiti ve 
çözüm önerilerinin tartışılması için oluşturduğumuz bu platform sek-
tör için faydalı olacaktır. Toplantımıza katılan kıymetli katılımcılara ve 
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dinleyicilerimize şimdiden şükranlarımı sunuyorum. Bu düşüncelerle 
hepinizi saygıyla selamlıyor, toplantımızın sektörümüz için güzel ge-
lişmelere vesile olmasını temenni ediyorum.

Celal Toprak: İstanbul Ticaret Borsasının çok değerli Meclis Başka-
nı’na açılış konuşması ve bizlere verdiği mesajlar için teşekkür ediyo-
rum. Az önce ifade edildiği gibi şimdi sektör konuşacak. Biz de onları 
dinleyeceğiz. Sektör deyince akla BESD-BİR başkanımız Naci Kaplan 
geliyor. Başkanım söz sizde, buyurun.
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Naci Kaplan 
Beyaz Et Sanayicileri ve Damızlıkçıları 

Birliği Derneği (BESD-BİR) Başkanı

Beyaz Et Sanayicileri ve Damızlıkçıları Birliği Derneği (BESD-BİR) 
Başkanı Naci Kaplan

Öncelikle bu platformda bize şans verdiği için Sn. Ahmet Bülent Bey’e, 
İstanbul Ticaret Borsası Yönetim Kurulu’na ve değerli haziruna teşek-
kür ediyorum. Hepinizi saygıyla selamlıyorum. 

BESD-BİR Derneği olarak 30 yıldır Türkiye’de kanatlı sektörünü temsil 
eden tek sivil toplum kuruluşuyuz. Türkiye de kanatlı et üretiminde 
önde gelen firmalar vardır. Bu firmaların her biri uluslararası tekno-
loji ve kalitesi ile gerek yem sektörünün gerekse kanatlı et sektörünün 
gelişmesinde önemli rol oynamaktadır. Bununla birlikte bu firmalar, 
ülke ekonomisine de katkıda bulunmayı sürdürmektedir. BESD-BİR 
üyeleri entegrasyon modeli ile üretim yapmakta olup, kalite gıda gü-
venliği, iş sağlığı güvenliği ve yönetim sistemi gibi belgelerinin hepsine 
sahiptir.

Ekonomi İşbirliği ve Kalkınma Örgütü (OECD) ve Gıda Tarım Ör-
gütü (FAO)’nün tarımsal görünüm 2020 raporunda, toplam üretimin 
yüzde 40,6’sını oluşturan yaklaşık 132 milyon ton kanatlı et, dünyada 
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en çok tüketilen et türü olarak karşımıza çıkıyor. Bu iki örgütün pro-
jeksiyon çalışmalarında tavuk etinin önümüzdeki yıllarda da birinci 
sırayı koruyacağı görülmektedir. Tüm dünyada sürekli artan nüfusun 
gıda ihtiyacının sağlanması, Covid-19 süresince dünya ticaretinin sek-
teye uğraması, Rusya-Ukrayna savaşının olumsuz sonuçlarının tarıma 
yüklediği negatif etkiler içerisinde toplumlar tarımın ve gıdaya ulaşı-
mın önemini daha iyi anlamıştır. 

Yıllık cirosu Türkiye’de yaklaşık 5,5 milyar dolar olan “Türk Beyaz Et 
Sektörü”, doğrudan ve dolaylı olarak yaklaşık 3 milyon kişinin de istih-
damına katkı sağlamaktadır. Beyaz et üretiminde dünyada 10. sırada 
olan Türkiye, 2021 yılında bir önceki seneye göre yüzde 5 civarında 
artış ile 2,3 milyon ton beyaz et üretimi gerçekleştirmiştir. Bu üretimin 
yüzde 98’ini piliç eti, yüzde 2’sini de hindi eti oluşturmaktadır. Türkiye 
İstatistik Kurumu (TÜİK) verilerine göre 2022 yılının ilk on ayında 2 
milyon 61 bin 422 ton, Ege İhracatçılar Birliği istatistiklerine göre ise 
577 bin 300 ton ihracat gerçekleştirilmiştir. 

Ancak sektörel büyümede son 4 yılda yavaşlama, hatta durma yaşa-
maktayız. Bu durumun pek çok sebebi var; bunların başında ekono-
mide yaşanan daralma, gelir seviyesinde azalma ve pandemi şartlarını 
sayabiliriz. 

Türkiye kanatlı et ihracatında dünyada 7. sırada yer almaktadır. Ül-
kemizde beyaz et sektörü, 2021 yılında 93 ülkeye 632 bin ton ihracat 
gerçekleştirerek, 894 milyon dolarlık döviz getirisi sağladı. Sektör, ih-
racatının yaklaşık yüzde ellisini Irak’a yapıyor. Bu sebepten dolayı yeni 
pazar çalışmaları öncelikli gündemimiz olarak yerini almaktadır. Tür-
kiye’de kanatlı et sektörü olarak kırmızı etten kaynaklanan et açığını 
kapatmak için dünyada ve ülkemizde yaşanan birçok sıkıntılı duruma 
rağmen ciddi çaba gösteriyoruz. 2000 yılında kişi başı 9,5 kg olan be-
yaz et tüketimi, 17 yıl süresince sektörün gelişim hızına paralel olarak 
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2017 yılında 22 kilogramlara ulaştı. Ancak son 4 yıldır 21 kilogram 
civarında kalmıştır. Tüketimdeki daralmanın gerek dünyada gerekse 
ülkede yaşadığımız etkenlerle ilgili pek çok nedeni vardır. 

Yenidünya düzeni ticaretinde bizleri bekleyen zorluklar sürdürülebilir 
üretimin ehemmiyetini ve gerekliliğini karşımıza daha da hızlı çıka-
rıyor. Sektör, dünyayı daha sağlıklı bir gezegen haline getirmek için 
kendini çevreye duyarlı ve sürdürülebilir üretim uygulamalarına ada-
dı. 50 yıl öncesine göre tavuk eti üretimi değerlendirildiğinde sektörün 
çevre ayak izi bugün yüzde 50 oranında azaldı. Üretim; yüzde 75 daha 
az kaynak kullanarak, yüzde 72 daha az üretim alanına ihtiyaç duyu-
larak, yüzde 58 daha az su tüketerek ve yüzde 39 daha az fosil yakıt 
tüketerek yapılmaktadır. Kanatlı et sektörü geleceğe sağlam adımlarla 
hazırlanıyor. Türkiye de son 30 yılda teknolojik altyapısına yatırım ya-
parak dünya standartlarına ulaşmış, çevreye duyarlı bir şekilde üreti-
mini sürdürüyor. Beyaz et sektörü, önümüzdeki yıllarda da dünyayı 
bulunduğundan daha iyi durumda bırakmak için sürdürülebilir ve 
çevre dostu uygulamaları geliştirmeye ve ilerletmeye devam edecek-
tir. Ayrıca bulunduğumuz coğrafi koşullarla ilgili sektör, dünyadaki ve 
Avrupa’daki yüksek parolojik avian influenza vakalarındaki yüksek ar-
tışları uzun süredir takip etmektedir. Göç yolları üzerinde bulunan ül-
kemiz, kanatlı beyaz et sektörü sağlığını olumsuz etkileyebilecek tüm 
durumlara her zaman hazırlıklı, özellikle yüksek riskli dönemlerde her 
zamankinden daha tedbirli davranmaktadır. Hastalık etkenlerinin ül-
kemize girmesini ve yayılmasını önlemek için biyogüvenlik seviyesini 
en üst düzeyde işler duruma getirdik ve diğer ülkelerde yaşanan vaka-
ları titizlikle takip ediyoruz.

Dünyada yaşanan pandemi sürecinde global ticaretin sekteye uğra-
ması, devam eden nüfus artışı, iklim değişikliğinin tarıma yüklediği 
negatif etkilere maruz kalan tüm ülkeler tarımın ve gıdaya ulaşımın 
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önemini daha iyi anladı. Bu süreç ardından Rusya ve Ukrayna arasın-
da yaşanan savaş, tüm insanlık için çok önemli risk ve problemlere 
yol açacak şekilde hayatımızı etkilemekte ve geleceğe bakış açımızı 
değiştirmektedir. Dünyada ve Türkiye’de artan enflasyon oranları tüm 
sektörlerde olduğu gibi bizi de etkiledi. Yaşanan tüm sorunların ve bir 
süredir üretimin her aşamasında artan maliyetlerin karşısında hala en 
büyük amacımız ve çabamız Türk halkının gelişmiş ülkelerdeki hay-
vansal protein tüketimi seviyesine ulaşmasını ve sağlıklı beslenmede 
en önemli yer tutan hayvansal protein kaynağı olarak beyaz etin en 
ekonomik gıda olma özelliğini korumasını sağlamaktır.

Üretimde en büyük giderlerimizin başında yem gelmektedir. Hayvan-
ları beslemede kullandığımız karma yemlerin en önemli ham madde-
leri; soya fasulyesi, soya fasulyesinden elde edilen soya küspesi ve mı-
sırdır. Sektörün en önemli girdisi olan yemin temininde yaşanan döviz 
artışları, diğer maliyet kalemlerindeki artışlar ve yetiştiriciliğe yönelik 
desteklerin çok az olması öncelikli sorunlarımızdır. Maalesef bunların 
hepsi sürdürülebilir üretimin şartlarını zorluyor. Diğer sorunlarımız 
ise ülkemizde onaylanmış mısır ve soya ürün çeşitliliğinin azlığından 
dolayı ticaret yapılabilecek ülkelerin kısıtlı olmasıdır. Bundan dolayı 
biyogüvenlik yasasını AB’ ye uyumlu hale getirmek elzemdir. Aksi tak-
dirde sektör gelecek 10 yıl içerisinde yeterli hammadde ithal edemez 
duruma gelecektir. Bu konuyu uzun zamandır takip ediyor ve bakanlık 
ile görüşmelerimizde gündem maddesi olarak sıklıkla bahsediyoruz. 

Dünyada şu an biyoteknolojik ürün olarak 550 tane gen kullanıma 
girmiştir. Avrupa bunun 210 tanesini tanımış ve kullanıma açmıştır. 
Ancak Türkiye’de 36 tane genle çalışmaya çalışıyoruz. Bu da bizim 
rekabetçi satın alma gücümüzü azaltıyor. Bunu Avrupa Birliği stan-
dartlarında kabul görülen 200- 210 gen seviyesine çıkartmamız için 
sürekli görüşmeler içerisindeyiz. Ancak şu dönemlerde tehlikeli görül-
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düğü için GDO kelimesini açmak bile cesaret istiyor. 50 yıldır dünya-
da kabul görmüş olan bu biyoteknolojik gelişmeleri bizim ülkemizde 
halen tartışıyor olamamamız bile ülkemiz açısından gerçekten üzüntü 
verici bir durum. Bir de sektörümüzle alakalı yazılı ve görsel medya-
da yer alan hiçbir bilimsel dayanağı olmayan ancak netice itibariyle 
toplumu yanlış bilgilendirmeye neden olan açıklamalar sektörümüze 
zarar vermektedir. Bu durum yalnız sektörümüzle sınırlı kalmamakta, 
gıda üreten birçok sektörü de kapsamaktadır. Maalesef asılsız söylem-
lerin tüketicinin kafasını karıştırmaması için bizlerin gerçekleştirdiği 
çalışmalar yetersiz kalmaktadır. Mutlaka resmi otoritelerin de konuya 
destek vermesi gerekmektedir. Bu doğrultuda resmi otoritelerin aka-
demisyen görüşleriyle bir bilim kurulu oluşturması ve doğru bilgi-
lendirecek bir merci olarak kamuya güvenilir bilgiler aktarılması çok 
önemlidir. Ayrıca yanlış bilgi aktaran kişiler için de ceza uygulaması 
konusu da gündeme gelmelidir. Tüm zor şartlara rağmen sektörde fir-
malarımız yatırımlara devam ediyor ve yapılan yatırımlar hem kırsal 
bölgelerdeki istihdama destek olmakta hem de tüketicinin güvenilir 
gıdaların başında gelen beyaz ete daha kolay ulaşmasını sağlamakta-
dır. Bu yatırımlar bizler için umut vericidir. Kısaca sektörümüzü bu 
şekilde tanıtmış oldum. Bana vermiş olduğunuz süre için teşekkür edi-
yorum. Sorularınız olduğu takdirde yanıtlamaya çalışırım. Celal Bey, 
şimdilik konuşacaklarımız bunlar.

Celal Toprak: Çok teşekkür ediyorum Başkanım, sağ olun. Bu arada 
sorularda gelmeye başladı arkadaşlarıma teşekkür ediyorum. Çok sa-
yıda gazeteci arkadaşımız da toplantıyı seyrediyor. Beyaz et sektörü, 
Pınar Hocam her ne kadar reytingi çok fazla yok dediyse de var demek 
ki diye düşünüyorum. Toplantıyı takip eden gazeteci arkadaşlarımızın 
sorularını da bekliyoruz. Özellikle Pınar Hocama çok sayıda soru ge-
lirse çok mutlu olurum. Pınar Hocam, Naci Başkanımız bir giriş yap-
tı. Özellikle yanlış bilgi aktaranlara cezalar verilsin dedi. Cezayla ilgili 
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sorunun çözülebileceği noktasında başkana çok katılamıyorum ancak 
bu konuda Pınar Hocamı daha çok konuşturursanız birçok sorun daha 
çabuk çözülür diye düşünüyorum. Kendisini iyi ki bu toplantıya davet 
ettiniz ve biz de onu dinleme şansına sahip olacağız şimdi. Bu arada İs-
tanbul Ticaret Borsası Başkanı Ali Kopuz’a da bu toplantıları başlattığı 
ve doğru bilginin yaygınlaşmasına katkı verdiği için bir yurttaş olarak 
bir baba olarak teşekkür ederim. Pınar Hocam, buyurun söz sizin.
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Prof. Dr. Pınar Saçaklı
Veteriner Tavukçuluk Derneği Başkanı 

Veteriner Tavukçuluk Derneği Başkanı Prof. Dr. Pınar Saçaklı

Öncelikle Veteriner Tavukçuluk Derneği olarak İstanbul Ticaret Bor-
sasının bu davetinden dolayı çok teşekkür ediyorum. Bu sektör toplan-
tılarını yaparak doğru bilgileri doğru kaynaklardan halka ulaştırma-
nızı gerçekten çok kıymetli buluyorum. Kendimi tanıtacak olursam; 
Ankara Üniversitesi Veteriner Fakültesi Hayvan Besleme ve Beslenme 
Hastalıkları ana bilim dalı öğretim üyesiyim. 25 yıldan daha fazla sü-
redir kanatlı besleme üzerinde çalıştım. Uzun zamandır da Veteriner 
Tavukçuluk Derneği yönetiminde görev aldım. 2 aydır da bu derneğin 
Başkanlık görevini üstlenmiş durumdayım. Derneğimizden kısaca bir 
bahsedecek olursak; kanatlı sektöründe çalışan ve veteriner hekimler-
den oluşan 150’ye yakın üyesi olan 26 yıllık köklü bir dernektir. Ayrıca 
derneğimiz Dünya Veteriner Tavukçuluk Derneği’nin üyesi olup Tür-
kiye şubesi olarak da görevlerini sürdürüyor. 

Naci Bey, o kadar net bütün konulara değindi ki ufak ufak bazı konu-
ları açacağım. Ancak Veteriner Hekim ve Akademisyen olarak daha 
çok beyaz etin insan beslenmesindeki önemine ve bilgi kirliliğine deği-
neceğim. Bireylerin sağlıklı beslenmesi toplumlar için çok önemlidir. 
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Sağlıklı bir yaşam sürdürmelerinin yolu ise sağlıklı, yeterli ve denge-
li beslenmesiyle gerçekleşebilmekte ve bunların süreklilik arz etmesi 
gerekmektedir. Bu açıdan kabaca bir hesap yapacak olursak; kişi başı 
protein tüketiminin 50-60 gram olması gerekiyor. Bir başka deyişle bi-
rey her kilogram başına 0,8 ya da 1 gram protein tüketmesi gerekiyor. 
Bu protein miktarının da yüzde 40’ının hayvansal protein olması en 
sağlıklı ve doğru beslenmenin yoludur. Dolayısıyla bu hesaplamaya 
göre bir bireyin sağlıklı beslenmek için 20-25 gram hayvansal prote-
in tüketilmesi gerekiyor. Bunu beyaz ete yönlendirecek olursak birey, 
günlük 100 gram tavuk tükettiğinde yeterli hayvansal proteini almış 
olacaktır. Yani yıllık kişi başına 36-37 kilogram tavuk düşmektedir. 
Fakat Naci Bey de söyledi, Türkiye’de yıllık kişi başına 21 kilogramlık 
bir tüketim mevcut. Dolayısıyla beyaz et sektörünün toplumumuzun 
sağlıklı beslenmesindeki rolü çok nettir. Bu sebeple bu sektörde yaşa-
nabilecek herhangi bir problem doğrudan toplumumuzun sağlıklı bes-
lenmesini etkilemektedir. Nitekim yaşanan tüm krizlere ve salgınlara 
rağmen dünyada hala tavuk eti tüketimindeki artış bu önemi ortaya 
koymaktadır. Bunların nedenleri arasında düşük gelirli az gelişmiş 
ülkelerde diğer etlerle kıyasladığımızda tavuk eti fiyatının daha ucuz 
olması yer alıyor. Aynı eğilim gelişmiş ülkelerde, refah seviyesi yüksek 
ülkelerde de devam ediyor. Çünkü tavuk eti; hazırlaması kolay, daha 
sağlıklı ve sindirimi kolay, diyetetik mutfaklar için uygun, herhangi bir 
dini kısıtlamasının olmaması açısından tercih ediliyor. Bundan dolayı 
tüm dünya için tavuk eti üretimi büyük bir önem arz ediyor. 

Tüketim açısından OECD verilerine bakıldığında kişi başı tavuk tü-
ketimi İsrail’de 65 kilograma yaklaşıyor, Amerika’da 50 kilogramları 
geçiyor. Türkiye’de 21 kilogramdan bahsetmiştik, dünya ortalaması ise 
15 kilogram civarındadır. 

Tabii şunu göz ardı etmememiz gerekiyor. Kaliteli proteine ulaşım açı-
sından bütün toplumlar eşit değildir. Ancak Türkiye kişi başı tüketim 
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artabilir ancak yine de dünya ortalamasının üzerinde iyi durumdayız. 
Dolayısıyla Dünya’da da Türkiye’de de insanların hayvansal protein 
ihtiyacının karşılanmasında beyaz et sektörü haklı olarak büyük bir 
öneme sahip ve ilk sıradadır. 

Beyaz et sektörü, Türkiye’de geniş iş gücü istihdamı oluşturması, en iyi 
şekilde örgütlenmiş gıda alt sektörlerinden biri olması ve bu sektörler 
içinde Avrupa Birliği ile rekabete girebilecek birkaç alt sektörden biri 
olmasıyla da ayrı bir öneme sahiptir. Ancak AB ile rekabete girerken 
sektörümüz bazı sorunlarla da karşı karşıya kalmaktadır. Dolayısıyla 
ülkemiz beyaz et konusunda önemli bir üretici, tüketici ve ihracatçı 
konumundadır.

Sektörün sorunlarına değinilecek olursa, ilk başta hammadde temini 
sorunu yer alıyor. Çünkü işletmelerde özellikle kanatlı işletmeciliğinde 
genel olarak üretim maliyetlerinin yüzde 70’ini hatta bazen daha da 
fazlasını yem ham maddeleri ve bir takım katkı maddeleri oluşturu-
yor. Bunlar içerisinde de yine 2021 yılında Türkiye’de kullanılan ka-
natlı yem miktarı 10 milyon ton. Bu miktarın yüzde 54’ü sektör tara-
fından kullanılıyor. Bu hayvan yemlerinin yapısına baktığımızda da 2 
ana önemli hammadde olan mısır ve soya karşımıza çıkıyor. Türkiye’de 
2021 yılında mısır üretimi 6,8 milyon ton, ithalatı 2,3 milyon tondur. 
Soya üretimi ise 182 bin ton ki bu sayı yüzde 18’lik bir artışla bu duru-
ma gelmiş bulunmakta ve ithalat 2,5 milyon tondur. Bu durumu özet-
leyecek olursak; mısır ihtiyacının yüzde 25’ini soya ihtiyacının da yüz-
de 93’ünü ithalatla karşılıyoruz. Dövizde bir artış yaşandığında sektör 
doğrudan bu artıştan etkileniyor. Ülkeler arasında yaşanan savaşlar, 
kuraklık, salgın gibi sorunlar direkt sektörün can alıcı noktalarını vu-
ruyor. 

Dünya genelinde ticarete konu olan soyanın %90’dan fazlası zaten 
GDO’lu durumdadır. Yani dünya bunu GDO’lu kullanıyor. Bu konuda 
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aslında en sıkı ülke biziz. Çünkü Amerika’da da Avrupa’da da bu tip 
ürünler onaylandığı zaman hem insan gıdası hem de hayvan yemle-
ri için onaylanıyor. Bu noktada bir ayrıma gidilmiyor. Oysa biz ithal 
getirirken bir sürü denetimlerden ve biyogüvenlik komisyonlarının 
onaylarından geçtikten sonra sadece mısır ve soyayı getiriyoruz. Ayrı-
ca ithal edilen genlerin mutlaka Avrupa Birliği’nde onaylanmış genler 
olması gerekiyor. Bir başka deyişle bu durum bakanlığımız tarafından 
da titizlikle inceleniyor. 

Uzun zamandır bilinen fakat Covid-19 süresinde gündeme gelen “Tek 
Sağlık Konsepti “ne de değinmek istiyorum. Sanayileşme ve iklim de-
ğişikliğiyle beraber ekolojik dengelerde ciddi bozulmalar meydana 
geldi. Bu bozulmalara bağlı olarak da hayvanlardan insanlara geçen 
pek çok bakteri, virüs, parazit ve mantar kökenli zoonoz hastalıklar 
yaygınlaştı. 1950 yılında dünya üzerinde görülen toplam zoonoz has-
talık sayısı 86 iken, günümüzde bu sayı 800’ü aşmış durumda. Covid 
19 pandemisi de zoonoz neticesinde bütün dünyayı dize getirdi. Bu 
süreçle mücadelede başarının insan, hayvan ve ekosistem arasında 
oluşturulacak entegre bir sağlık anlayışı ile yani tek sağlık konseptiy-
le mümkün olabileceğini net bir şekilde gördük. Bu konseptin içinde 
tıp ve veteriner hekimlerin, diğer sağlık personellerinin de mutlaka bir 
arada hareket etmesi gerekiyor. Nitekim veteriner hekimlerin sorum-
luluklarına baktığımızda hayvan sağlığı, gıda güvenliği, veteriner halk 
sağlığı, hayvansal üretim, hayvan ıslahı, hayvan hakları, biyogüvenlik, 
çevre sağlığı konuları yer almaktadır. Bu kapsamda özlük haklarının 
da verilmesi gerekiyor. Sağlıkla ilgili konularda veteriner hekimlerin 
hiçbir şekilde tıp hekimlerinden ayrı düşünülemeyeceğini net olarak 
gördük. 

Bir başka konuda sektördeki bilgi kirliliğidir. Yazılı ve görsel basında 
konunun uzmanı olmayan kişiler tarafından hiçbir bilimsel dayanağı 
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olmayan pek çok yanlış bilgi veriliyor. Maalesef bu yanlış bilgiler okul-
larda da veriliyor. Biz veteriner hekimleri bazen kendi ailelerimizi bile 
ikna etmekte zorlanıyoruz. Örneğin siz beni büyükbaş hayvanların 
beslenmesi, kurban bayramında kurban kesimi veya kurban etlerinin 
saklanması vb. konularda bilgilendirme yapmak için davet etmiş ol-
saydınız sizleri konunun uzmanlarına yönlendirirdim. Veteriner he-
kim, hayvan beslemeci olmama rağmen. Ama maalesef özellikle gör-
sel basında gördüğümüz konuşmacılar bizim meslekten değiller. Aynı 
kişiler turşu yapımını da anlatıyor, tavukların beslenmesini de anla-
tıyor. Dönüyor kurban nasıl kesilir, et nasıl saklanır onu da anlatıyor. 
Dünyanın hiçbir gelişmiş ülkesinde, hiçbir bilim adamı kendi alanının 
dışında bir şeyi konuşmaz. Ben bunu örneğini hocamla da yaşadım. 
Ben ona bir proje önerdiğimde “Aynı şeyi yumurta tavuklarıyla da ça-
lışalım” dedim. Bana dedi ki: “Ben yumurta tavuklarından anlamam”. 
Yani bilim insanlarının böyle bir şey çok özel bildiği alanda konuş-
ması lazım. Öyle konuşulacak olsaydı ailemizde herkes kurban etini 
anlatabilir, turşu yapımını anlatabilir. Burada gerçekten bilim insan-
larına değer vermek ve onların söylediklerini dikkate almak ve onlara 
fırsat tanımak lazım. Yoksa çok absürt diyeceğim konuşmalar geçiyor 
maalesef. Doğru bilginin yolu da eğitimden geçiyor. Her zaman altyapısı 
olmayan, donanımı yetersiz, nitelikli kadrosu olmayan üniversite ve ve-
teriner hekim fakültelerinin açılmasına karşı çıktık. Maalesef veteriner 
hekim fakültelerinin sayısı artarken sektörün en önemli ihtiyaçlarından 
biri olan veteriner teknisyenlerin sayısı azalıyor. Veteriner teknisyenler 
için açıktan öğretim programı var. Böylesi bir alanda uzaktan eğitimle 
elaman yetişilirse bu vahim sonuçlar doğurur. Bu nedenle eğitim çok 
önemli. 

Celal Toprak: Hocam bir soru var. Çok sıcak bir soru olduğu için he-
men sormak istedim. 30 günde yetişen tavuk hikâyesi konuşuluyor. 
Belki bu konudaki görüşlerinizi söylemek istersiniz. Sonrasında sözü 
Cahit Bey’e vereceğim.
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Veteriner Tavukçuluk Derneği Başkanı Prof. Dr. Pınar Saçaklı: Bu 
hızlı büyüme konusu zannedildiği kadar basit değil; arkasında önemli 
bir bilim ve genetik seleksiyon var. Biz bunu insanlarda yapamıyoruz. 
Yani yavrular arasında yemden yararlanma ve hızlı büyüme gibi ko-
nularda en iyisini seçme ki bunların iyileştirilmesini sağlamak için 
bile 20 senelik genetik seleksiyonlar yapılıyor. Bu hızlı büyümede 
hayvanların genetik potansiyelleri yüksektir. Bu hayvanların çok iyi 
beslenmesi gerekiyor. Çok iyi besin maddesi ihtiyaçlarının bilinme-
si gerekiyor. Bunlarla çalışmak hayvan besleyicisi açısından da daha 
rahattır. Çünkü kısa sürede çalışabiliyoruz.  Bilimsel açıdan bunların 
beslenmesiyle alakalı çok ileri bir safhadayız. Bunların her bir vita-
min, mineral, aminoasit ihtiyaçlarını tek tek biliyoruz. Buna uygun 
olarak da matematik modellemeyle bu ihtiyaçlarını karşılayacak yem 
formülasyonlarını, rasyonlarını ayarlıyoruz. Bu hayvanların refah 
düzeylerini de yükseltebilmek için havalandırma, aydınlatma gibi 
çevre şartlarını da iyileştirip, aşılama yapıp biyogüvenlik önlemlerini 
de alınca bu genetik potansiyele ulaştırma şansımız oluyor. Yani bu-
nun altında yatan temel olay yüzde 85 hayvanların genetiğinin çok 
iyi olması ve yüzde 15 bu genetiğe uygun olan tüm beslenme ve ba-
kım şartlarının sağlanabilir olmasıdır. Bu iyileşme daha da devam 
edecektir. Belki insanlar algılayamıyor, karşı çıkıyor ama bu selek-
siyonlar ve iyileştirmeler devam edecek. Bu büyümenin içinde hay-
vanın ihtiyacı olan normal besin maddelerinin dışında da hiçbir şey 
de yok. Ben çünkü 25 yıldır belki 50-60 kez bununla ilgili denemeler 
yaptım. Hatta sahadakinden çok daha iyi sonuçlar da elde ediliyor. O 
yüzden bu büyümenin temeli bu. 

Celal Toprak: Hocam soruları yine size ileteceğiz. İkinci bölümde de 
görüşlerinizi almak isteriz. Cahit Bey, sahadan biri olarak olaya nasıl 
bakıyorsunuz? Söz sizin efendim, buyurun.
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Cahit Düzdemir 
Gıda Yüksek Mühendisi

Gıda Yüksek Mühendisi Cahit Düzdemir

Öncelikle böyle sektör temsilcilerinin olduğu bir platformda biz yer 
verdiğiniz ve kendimizi ifade etme imkânı tanıdığınız için İstanbul Ti-
caret Borsası yetkililerine çok teşekkür ederim. 

Global perspektiften bakıldığında Türkiye’nin tavukçuluk sektöründe-
ki yerini konuşmacılar özetledi. Geldiğimiz yer aslında göz kamaştırı-
cı. 2000 yılında 600 bin ton olan üretim, 2022 yılında 2 milyon 400 bin 
tona çıkmış durumda. Yani üretimde 4 katı bir artış söz konusudur. 
Ayrıca bu sektörde, 2000 yılındaki üretimimiz kadar geçtiğimiz yıl ih-
racat yapmışız. Dolayısıyla sektörün güçlü ve zayıf yönlerini ayrı ayrı 
değerlendirmek gerekir. 

Özellikle Ukrayna-Rusya savaşının olumsuz etkilerini tüm dünyada 
görüyoruz. Olumlu tarafından bakarsak Ukrayna ciddi bir piliç üreti-
cisidir. Savaştan dolayı açık yaşanan pazarı Türkiye doldurdu. Ancak 
bu seferde buradan mısır ve yem hammaddesi ithal edemedik. Dolayı-
sıyla aylık ihtiyaçlarımız çerçevesinde 3-5 bin ton gibi rakamlarla yem 
temin ederken artık Brezilya’dan yani daha uzak mesafeden nakliye 
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maliyetlerinin yüksek ve konteyner krizlerinin olduğu dönemlerde 3-5 
aylık ciddi stok maliyetinin olduğu bir süreç yaşadık. Devlet büyükle-
rimizin de katkılarıyla bir tahıl krizi yaşanmadı aksi takdirde sahada, 
canlı üretim noktasında ciddi felaketler de olabilirdi. Bunun için yet-
kililerimize çok teşekkür ederiz.

Bunun yanı sıra bizim ülke çapında karşılaştığımız mikro sorunları-
mız mevcut; yüksek enflasyon, döviz gibi. Bazı verilerden bahsettikten 
sonra sektörün yaşadığı sorunlara geleceğim.    Bu sektörün yaşaması, 
sürdürülebilirliği açısından değerlendirdiğimizde bu konuları değin-
mek zorundayız. 

Bugün Ağustos ayı canlı tavuk sahadaki alım fiyatı 20,2 lira, 2021 yı-
lında ise 7 liraydı. Civciv fiyatı bu sene 6 lira iken 2021 yılında ise 2 
liraydı. Yem fiyatı şu an 9,5 lira iken 2021 yılında ise 3,2 liraydı. Bunlar 
entegrelerin sahaya yansıttığı rakamlardır. Dolayısıyla buradan baktı-
ğımızda yüzde 300’lük yani 3 katı bir artış görüyoruz. Bugün itibariy-
le sahadan canlı tavuğu 20 liraya alan entegreler kesimhaneye getirip 
kestiklerinde, ete dönüştürdükleri zaman yüzde 70’lik randımanla çı-
karıyorlar. Örneğin; 100 kg canlı tavuk verdiğinizde 70 kg kesilmiş et 
alıyorsunuz. İşçilik, enerji gibi maliyetlere hiç girmeden canlı tavuğun 
maliyeti 30 lira oluyor. Ancak şu an entegrelerin toptan olarak piyasa-
ya verdiği fiyat da 30 lira. Sektörde ciddi manada bu sıkışma sorunu 
mevcut ve çözüm noktasında bir değerlendirme yapmamız gerekiyor. 
Yani 30 lira maliyeti olan bir ürünün toptan satış fiyatı da 30 lira. Bu 
ürünün işçiliği, nakliyesi, enerji maliyetleri işletmenin kendi içindeki 
operasyonlarıyla, rendering gibi ya da sakatattan kaynaklanan ekstra 
randımanlar gibi çabalarla kompanse edilmeye çalışılıyor. 

Bu artışlara rağmen fiyatlara bakıldığında; geçtiğimiz yıl piliç eti fiya-
tı Aralık ayında 17,5 lirayken entegre çıkışı şimdi 29 lira yani yüzde 
70’lik bir artış söz konusu. Ancak enerji maliyetleri konusunda elekt-
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rik ve doğalgazda 5 katı bir artış mevcut. Geçtiğimiz yıl vergiler dâhil 
olmak üzere kW başına benim kendi işletmemde doğalgaza ödediğim 
para 21,2 kuruş, bu ay Aralık ayında 90 kuruş. Bu örnekte doğalgaz 
maliyeti 4 kat artmış durumda. Elektrikte ise kW başına geçtiğimiz 
yıl Aralık ayında 1 lira öderken bu yıl Aralık ayında kW başına 4,90 
lira ödemişiz. Bu sıkıntıları gidermek için ihtiyaçlarımızı doğru bir şe-
kilde belirleyip atılması gereken adımlar üzerinde sektör olarak kafa 
yormamız lazım. Evet, çok sorun var. Bir noktada işte bu hormondu, 
antibiyotikti gibi tartışmalar veya işte bilgi kirliliği noktasında onkolo-
ğundan tutun da futbol hakemlerine kadar ya da işte yeni yetme diye-
tisyenlerine kadar bu sektörle ilgili fikir belirten ve bilgi kirliliğine yol 
açan çok fazla aktör var. Ancak bizim kendi içimizde yolumuza doğru 
şekilde devam edebilmemiz için de ihtiyaçlarımızı doğru şekilde belir-
leyip bunları gidermek için çaba sarf etmemiz gerekiyor. Bunlarla ilgili 
çözüm yolları bulmamız gerekiyor. Kısaca bunlara değinmek istedim. 
Sorular olursa cevaplandırabilirim. Bunun dışında Süreç içinde katkı-
da bulunabilirim.

Celal Toprak: Çok teşekkür ederiz. Hemen sorulara geçmek istiyo-
rum. Bu damızlık sorunu nasıl çözülecek diye bir soru var. Bu soruyu 
Naci Kaplan’a yöneltmek istiyorum. Başkanım bu konuda bir çalışma 
var mı?
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BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan

Türkiye’de damızlık konusunda yaklaşık 20 yıllık bir çalışma var fakat 
henüz tamamlanmamış. Şu an damızlık materyalinde yüzde 99 dışa 
bağımlıyız. Dünyada en çok Aviagen yani Ross denilen bir ırk kulla-
nılıyor ve pazarın yüzde 90’ına hâkim. Rakibi ise Amerika menşeili 
Cobb ırkı. 

Tarım Bakanlığı’mız da TİGEM üzerinden ‘Anadolu T’ adlı bir ırkla 
çalışma yürütüyor. Ancak su anki ihtiyacımızın henüz yüzde 1’ini bile 
karşılayamaz durumda. Geliştirilmesi açısından sektör olarak biz de 
elimizden gelen desteği veriyoruz. Tabii ki dışa bağımlılık çok ciddi bir 
durum, inşallah bunun sahiplenilerek geliştirilmesi tabii uzun yıllar, 
Pınar Hanım’ın da dediği gibi genetik öyle hemen çözülecek bir sorun 
değil. En azından başlamış olmamız bile bize umut veriyor. 

Celal Toprak: Teşekkür ederim, Başkanım. Hem son sözü hem de top-
lantıyı toparlaması için Kümes Hayvanları ve Beyaz Et Ticareti Komite 
Başkanı Ali Rıza Yıldız’a sözü vereceğim. Ancak bir soru var. Ali Rıza 
Bey’e bu soruyu sorarak değerlendirme yapmasını isteyeceğim. Soru 
şu: Bu sektörde çok sayıda yabancıya satılan şirketimiz mevcut. Siz na-
sıl değerlendiriyorsunuz?

BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan: Celal Bey bu soruyu bana mı sor-
dunuz?

Celal Toprak: Başkanım, Ali Rıza Bey’in görüşlerini aldıktan sonra siz 
de değerlendirebilirsiniz. 
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Ali Rıza Yıldız
İSTİB Kümes Hayvanları ve Beyaz Et 

Ticareti Komite Başkanı 

İSTİB Kümes Hayvanları ve Beyaz Et Ticareti Komite Başkanı Ali 
Rıza Yıldız

Genç nüfus, jeopolitik konum gibi durumlar göz önünde bulundurul-
duğunda tabii ki uluslararası firmaların ülkemizde ticaret yapmaları 
normaldir. Sektörümüzdeki sorunları sektörel olarak değil de ulusal 
bir sorun olarak görüyorum. Ülkemizde protein kaynaklı beslenmeyle 
insan beynine ve fiziğine katkı sunan bir sektörün sorunlarının ulu-
sal olması gerektiğini düşünüyorum. Burada veteriner hekimlerimizin 
yasal özlük haklarından tarımda çalışan işçinin sorunlarına kadar bu 
sorunlar hepimizin sorunu. Kamu ve özel sektör olarak birlikte çözül-
mesinin ülkemiz lehine olduğunu düşünüyorum. Sektörde üretici, ih-
racatçı, imalatçı olarak alınan teşvikler veya finansmana erişim daha 
kolay olabiliyor ama hizmet ayağında olan bir satış pazarlama kısmın-
da bu finansmana erişim konusunda zorluk yaşanıyor. 

İşbirliği çerçevesinde sosyal, bilimsel, akademik verilerle birlikte sek-
törümüzün daha iyi bir noktaya erişeceğini düşünüyorum. Sözü tek-
rardan konuşmacılarımıza bırakıyor ve komitem adına herkese teşek-
kür ediyorum.
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Celal Toprak: Çok teşekkür ederim. Naci Başkanım, sorunun cevabı size 
kaldı. Yabancılara çok sayıda firmamızın satılmasına nasıl bakmalıyız? 

BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan

Ali Rıza Bey’in de ifade ettiği üzere jeopolitik ve lojistik anlamda önem-
li bir yerde olduğumuz aşikâr. Ancak satılan firmalara da bakıldığında 
gerçekten ekonomik sıkıntılar içerisinde olan firmalarımız değerinin 
altında yabancılara satılıyor. Bu durumun incelenmesi gerekiyor. 

Sektör, emek isteyen ve riskli bir sektördür. Ayrıca yapmış olunan ya-
tırımların karşılığını alamayan bir sektördür. Az önce Pınar Hanım 
da bahsetti. 2000 yılıyla 2017 yılı arasındaki 17 yıllık süreçte sektörel 
enerji, 2017’de liyakatsiz insanların medyaya başlayan değerlendirme-
leriyle tüketicinin aklını karıştırması sonucu durdu ve şu an sektörde 
yaşanan sorunlara sebebiyet verdi. 

Türkiye’ye yabancı neden gelir? Çünkü Türkiye coğrafya olarak ihra-
cat pazarlarına yakındır. Biz de birlik olarak Avrupa Birliği’ne ihraca-
tımızın açılmasını istiyoruz ve çalışmalar içerisindeyiz. Bunu kamuyla 
beraber yürütmemiz gerekiyor. Çünkü ihracat pazarında Ortadoğu’ya 
bağımlıyız.  İhracat rakamlarımızın yüzde 50’si tek pazara bağlı oldu-
ğundan çok büyük risk taşıyoruz. 

Örneğin; Irak’ta her gün kanunlar değişiyor ya da kanunlar eksik. Oto-
ritelerin yönettiği ya da kabile mantığıyla her gün kural değiştirilen 
bir pazarda sektörümüz ihracat yapacağım niyetiyle ürününü zararına 
satmak durumunda kalabiliyor.

KAPANIŞ
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2010 yılından bu yana ihracat rakamları elimizde var. Bu bizim beyaz 
et sektörünün kendi içinde coğrafi koşulları iyi analiz edip buralar ihra-
cat yapabilmenin heyecanlıyla çok ciddi büyümüş durumdayız. Mesela 
Türkiye’de şu an 2 milyon 400 bin ton üretim gerçekleştiriliyor. Ancak 
son 4 yıldır hem bilgi kirliliği hem de ekonomik koşullardan dolayı alım 
gücünün de etkisiyle geçen yıl beklentilerin üzerinde turizm sezonu ya-
şamamıza rağmen yüzde 8-9 gibi bir büyümeyi bu sektör kaldıramadı. 

Celal Toprak: Anladım Başkanım. Bazı sorular var. Şöyle ki; ucuz et 
algısı mevcut. Bununla ilgili bir çalışma yapılıyor mu? Sözleşmeli üre-
ticiyle ilgili bir gelişme var mı? 

BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan

Celal Bey biz zaten sözleşmeli üretim yapıyoruz. Kırmızı ette de bu en-
tegre model benimseniyor. Bütün entegreler, çiftlik sahipleriyle sözleş-
meli modelle çiftçinin yemini, hayvanını, her türlü ihtiyaç ve veteriner 
hizmetini karşılıyor. Çiftlik sahibiyle bakım anlaşması şartıyla ödül, 
ceza ve prim sistemli üretim gerçekleştiriliyor. Bu modelle çalışıyoruz 
ve üretici bir pazar aramak zorunda kalmıyor. 

Celal Toprak: Anladım Başkanım. Avrupa’da beyaz et konusunda bi-
zim önümüz açıldı veya açılacak sanıyorum. 

BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan

Açılmasını arzu ediyoruz. Ticaret Bakanlığına gerçekleştirdiğimiz zi-
yarette AB’ye yapılacak olan ihracatın iç piyasadaki fiyatlara olumlu 
etki edeceğini anlattık. Ancak geçtiğimiz yıl yüksek enflasyon sonucu 
artan fiyatlardan dolayı ihracata sıcak bakılmadı. Türk toplumunun 
özellikle yaz sezonu mangal döneminde but ve kanat bölümüne talebi 
oluyor. AB’de genellikle göğüs eti talep görüyor. Göğüs eti Avrupa’da 
gerçekten çok değerli. Böyle bir pazara ihracat imkânı yakalarsak, iç 
piyasadaki tüketiciler de but ve kanat gibi ürünleri daha ucuza daha 
bol şekilde tüketebilme şansına sahip olabilir. Bunun için çalışıyoruz.
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Celal Toprak: Teşekkür ediyorum Başkanım. Pınar Hocam ekleyece-
ğiniz bir şey var mıdır? Yapay eti sormuşlar ama onu ayrı bir toplantıda 
konuşabiliriz isterseniz. Sevgili Başkana ve hocama iletmek isterim ki 
bu toplantı çok önemli oldu. Çok uzun zamandır beyaz et ile ilgili etki-
li ve yetkili doğru isimleri medya olarak ya da sektör olarak karşımızda 
bulamadık. 

BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan

Celal Bey, özür diliyorum. Bizler bu tip konularda konuşarak aslın-
da bilgi kirliliğini ortadan kaldırmak istiyoruz. Buradan kamuya da 
seslenmek istiyorum. Beyaz et sektörü gerçekten ulusal bir meseledir. 
Bu sektöre yatırım yapmış olan yatırımcılar çok değerlidir. Çünkü bu 
sektörde emek yoğundur. Yaklaşık 15 bin çiftçi yani çiftlik sahibi, evet 
19-20 tane entegre tesis var ama 3 milyon doğrudan veya dolaylı istih-
dam yaratan bir sektördür. Toplumun sağlıklı beslenmesinde de önem 
arz eden bir sektördür. Dünyada en çok üretilen konumuna gelmesi 
de bunun bir örneği, dünyada kırmızı et üretimi de azalıyor. Burada 
kamunun bize destek olması gerekmektedir. Kamu spotlarıyla beyaz 
eti, kirli bilgilerden arındırmak için beyaz etin desteklenmesini arzu 
ediyoruz.

Celal Toprak: Başkanım, tekrar altını çizerek toparlamak istiyorum. 
Beyaz et sektörüyle ilgili platform mevcuttu. Sektör çok zor durum-
dayken o platformun çok büyük katkıları oldu. O tür platformları 
canlandırmak gerekir diye düşünüyorum. İstanbul Ticaret Borsası da 
bu etkinliği düzenlerken böyle bir şeye de vesile olacağını düşündüler 
sanırım. O anlamda da önemli bir toplantı oldu. Son bir soru daha 
var. Bilal Emin Turan Posta gazetesi Ekonomi Müdürü kendisi. “Sek-
törde ciddi bir maliyet sorunu olduğu görünüyor. Benzer bir sorunu 
süt üretiminde de görmüştük. Sürdürülemez bu yapı ne gibi telafisi 
zor durumlar doğurur? Sektör ne kadar daha dayanabilir? Dış piyasa 
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iç piyasayı ne kadar daha sübvanse edebilir?” diye bir soru sormuş.  
Başkanım bu sorular ile ilgili bir şey söylemek ister misiniz?

BESD-BİR Başkanı Naci Kaplan

Tabii burada serbest piyasa ekonomi koşulları işliyor. Ekonomik gücü 
olan şirketler işini sürdürme noktasında gayret gösteriyor. Biliyorsu-
nuz ki krediye de ulaşmak şu dönemde zorlaştı. Bu nedenle zorunlu 
olarak üretimini kısma veya üretimini durdurma noktasına gelebi-
lecek meslektaşlarımız olabilir.  Bunu da yaşayıp göreceğiz. İnşallah 
böyle bir süreç olmaz ancak sektör son çeyrekte çok ciddi yara aldı ve 
almaya devam ediyor.

Celal Toprak: Burada sektörü temsilen önemli isimler var. Siz, Pınar 
Hocam, Cahit Bey, Ali Rıza Bey var. Sektörün iletişimle ilgili sorununu 
ortadan kaldırmak için İstanbul Ticaret Borsasının bu toplantısı bir 
vesile olsun. Bence daha çok bir araya gelelim. Biz medya olarak ta 
sektörün tarafındayız. Sektör bizim için istihdam ve gıda üretimi de-
mek. Bu nedenle çok şey ifade ediyor. Bu sektör meydanının olması 
çok güzel oldu. Bülent Başkanımdan kapanış için bir iki cümle ifade 
etmesini rica ediyorum. Buyurun Bülent Başkanım.

İSTİB Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Teşekkür ederim Celal Bey. Öncelikle çok güzel ifade ettiniz bu mey-
dan çok güzel bir meydan. Biz yaptığımız her sektörel toplantı sonrası 
çok olumlu geri dönüşler alıyoruz. İnşallah bunların devamını yapa-
cağız. Biraz önce sizlerin de söylediği gibi sayın sektör temsilcilerini 
dinlemeye ve yardımcı olmaya her zaman hazırız. Herkese katılımla-
rından dolayı teşekkür ediyorum.
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